



**European Union
Statement**

WHO

150th Executive Board

(24-29 January 2022)

Item 19.3 - Sustainable financing: report of the Working Group

Geneva, 25 January 2022

[ENGLISH VERSION]

WHO
150th Session of the Executive Board

Item 19.3: Sustainable financing: report of the Working Group

EU Statement

Chair,
Director-General,
Members of the Executive Board,
Colleagues,

I have the honour to speak on behalf of the European Union and its member states.

The Candidate Countries the Republic of North Macedonia*, Montenegro* and Albania*, the country of the Stabilisation and Association Process and potential candidate Bosnia and Herzegovina, as well as the Republic of Moldova align themselves with this statement.

The European Union and its Member States thank the Working group chair and bureau for the crucial work they realized during the last year on sustainable financing of WHO.

The working group brought to the attention of all MS, the unbalance and inefficiencies of the current financing system, and highlighted the urgent need for

* The Republic of North Macedonia, Montenegro and Albania continue to be part of the Stabilisation and Association Process.

ambitious reforms. The high dependency of WHO on voluntary and earmarked contributions, is unsatisfactory and unsustainable, when we expect WHO to play a central role in coordinating the response to health emergencies.

The EU MS support exploring how the entire core budget, which corresponds to the activities approved at the World Health Assembly, could be entirely financed by flexible contributions as suggested in the draft report and supported by the IPPPR, and considering an appropriate increase in assessed contributions.

Any increase in assessed contributions must be accompanied by reforms aimed at changing the method of budgeting and better prioritizing initiatives to ensure that the essential functions of WHO are always funded. This is why the EU and its MS also support the idea of setting up a working group of Member States for strengthening WHO's budgetary governance, which would present recommendations for long-term improvements to the thirty-seventh meeting of the Programme, Budget and Administration Committee of the Executive Board in January 2023.

We deeply regret that MS were not able to find consensus, within the time imparted. In the midst of this pandemic, the need for an independent, effective and transparent WHO is more urgent than ever.

This is why the European Union and its MS would like to support the extension of the mandate of the Working Group as recommended by the PBAC.

[FRENCH VERSION]

150^e session du Conseil exécutif de l'OMS, Janvier 2022

Point de l'ordre du jour : 19.3 Financement durable : rapport du Groupe de travail

==DÉCLARATION UE==

SEUL LE PRONONCÉ FAIT FOI

M. le Président, M. le Directeur général, Mesdames et Messieurs les Membres du Conseil exécutif, Chers collègues,

J'ai l'honneur de m'exprimer au nom de l'UE et ses 27 Etats membres. La République de Macédoine du Nord[†], le Monténégro¹ et l'Albanie¹, pays du processus de stabilisation et d'association et candidat potentiel, la Bosnie-Herzégovine, ainsi que la République de Moldavie, se rallient à cette déclaration. L'Union européenne et ses États membres remercient le président et le bureau du groupe de travail pour le travail déterminant qu'ils ont réalisé l'année dernière sur le financement durable de l'OMS.

Le groupe de travail a porté à l'attention de tous les États membres le déséquilibre et les inefficiences du système de financement actuel et a souligné le besoin urgent de réformes ambitieuses. La forte dépendance de l'OMS à l'égard des contributions volontaires et fléchées, est insatisfaisante et n'est pas soutenable, alors que nous attendons de l'OMS qu'elle joue un rôle central dans la coordination de la réponse aux urgences sanitaires.

Les États membres de l'UE soutiennent l'idée d'explorer comment l'ensemble du budget de base, qui correspond aux activités approuvées par l'Assemblée mondiale de la santé, pourrait être entièrement financé par des contributions flexibles, comme le suggère le projet de rapport du groupe de travail et comme soutenu par l'IPPPR, ainsi que l'idée d'envisager une augmentation appropriée des contributions obligatoires.

Toute augmentation des contributions obligatoires doit s'accompagner de réformes visant à modifier la méthode de budgétisation et à mieux hiérarchiser les initiatives afin de garantir que les fonctions essentielles de l'OMS soient toujours financées. C'est pourquoi l'UE et ses EM soutiennent également l'idée de créer un groupe de travail informel des États membres pour le renforcement de la gouvernance budgétaire de l'OMS, qui présenterait des recommandations pour des améliorations à long terme à la trente-septième réunion du Comité du programme, du budget et de l'administration du Conseil exécutif en janvier 2023.

[†] La République de Macédoine du Nord, le Monténégro et l'Albanie continuent de faire partie du processus de stabilisation et d'association.

